
وزیر راه:

دستیابی به ترانزیت ۱۰ میلیون تنی در 
کریدور شمال - جنوب ضروری است

وزیر راه و شهرسازی در نشست مشترک با همتای 
روس بر دســتیابی به هدف ترانزیت ۱۰ میلیون 
تن بار در مسیر کریدور شمال -جنوب تاکید کرد 
و گفت: مســیرهای فعلی کریدور شمال - جنوب 
ذیل مسیرهای ریلی، جاده ای و دریایی از ظرفیت 
۲۰ میلیون تنی ترانزیت برخوردار اســت که باید 
این ظرفیت فعال شــود.به گزارش ایسنا، نشست 
مشــترک فرزانه صادق، وزیر راه و شهرســازی و 
رمان اســتاراویت، وزیر حمل و نقل فدراسیون روسیه به صورت ویدیو کنفرانس به منظور بررسی 
تفاهم نامه ساخت راه آهن رشت-آستارا و توسعه همکاری های حمل و نقلی در قالب کریدور شمال - 
جنوب برگزار شد.در ابتدای این نشست وزیر راه و شهرسازی کشورمان ضمن تبریک سال نو میلادی 
به دولت و ملت روسیه، ابراز امیدواری کرد که سالی توامان با صلح و آرامش، همچنین تعمیق روابط 
دو کشور در پیش باشــد.وزیر راه و شهرسازی کشورمان ضمن ابراز خرسندی از برگزاری جلسات 
بررســی ساخت راه آهن رشت - آســتارا به صورت منظم با حضور نمایندگان دو کشور به تنظیم 
تفاهم نامه همکاری مشترک و نیز تهیه نقشه راه ۲۰۲۵ که امروز در اختیار طرف روس قرار می گیرد، 
اشــاره و پیشنهاد کرد که هر دو مورد هم زمان در تاریخ مشخص به امضا برسند.صادق در ادامه به 
توســعه روابط همکاری های حمل و نقلی میان دو کشــور در قالب کریدور شمال - جنوب اشاره و 
تاکید کرد: طبق توافقات انجام شــده میان دو کشور در سنوات گذشته، دستیابی به هدف ترانزیت 
۱۰ میلیون تن بار در مســیر کریدور شمال - جنوب ضرورت دارد و باید ظرفیت ۲۰ میلیون تنی 
ترانزیت در مسیرهای فعلی کریدور شمال - جنوب ذیل شقوق ریلی، جاده ای و دریایی، فعال شود.

وی همچنین به فعال شدن شاخه شرقی کریدور شمال - جنوب و ضرورت انجام اقدامات اجرایی در 
اسرع وقت، تشکیل کمیته حمل و نقل و امور گمرکی سه جانبه میان ایران - روسیه - آذربایجان، 
لزوم تســهیل صدور ویزا برای رانندگان ناوگان ایرانی، افزایش ظرفیت کشــتیرانی تجاری )بار( و 
گسترش خطوط مسافری در دریای خزر تاکید کرد.صادق دستیابی به نقشه راه جامع حمل و نقلی 
میان دو کشور را دســتاورد بزرگی دانست که از سوی وزارتخانه های دو کشور در دست اقدام قرار 
دارد.در ادامه این نشست، رمان استاراویت - وزیر حمل و نقل فدراسیون روسیه - ضمن قدردانی از 
وزیر راه و شهرسازی جمهوری اسلامی ایران به خاطر برگزاری جلسات منظم و پربار قبلی، با تمامی 

موارد اعلامی در این جلسه موافقت خود را اعلام کرد.

اخذ مابه التفاوت از صادرات چربی 
حاصل از شیر، کره، خامه و روغن 

حیوانی الزامی شد

طبق بخشنامه معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی اخذ ما به التفاوت از صادرات چربی 
حاصل از شــیر، کره، خامه و روغن حیوانی الزامی شــد.به گزارش ایسنا، بخشنامه معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی موضوع لزوم اخذ مابه التفاوت از صادرات چربی حاصل از شیر، کره، 
خامه و روغن حیوانی طی نامه ای به تاریخ  ۱۰ دی ماه ۱۴۰۳  توســط سرپرســت معاونت توسعه 

بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی ابلاغ شد.

معــاون وزیر نیرو گفت: تــا پایان دولت چهاردهم احداث ۳۰ هــزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر در دســتور کار قرار گرفته که از این میزان ۲۵ هزار مگاوات خورشیدی و 
۵۰۰۰ مگاوات بادی است.به گزارش ایسنا، محسن طرزطلب در حاشیه چهاردهمین 
نمایشــگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر در نشستی خبری با بیان اینکه ۱۴۰۰ 
نقطه را شناسایی کرده ایم و این امکان که ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید احداث شود 
وجود دارد و بخش خصوصی می تواند به این بخش ورود کند و تا خرداد ماه برق تولیدی 
را تحویل دهد.وی در پاســخ به سوال ایسنا درباره صادرات برق توسط تجدیدپذیرها، 
گفت: بخش خصوصی که در این حوزه سرمایه گذاری کند می تواند ۱۰ درصد از برق 
تولیدی خود را در مواقع غیر پیک صادر کند اما تا کنون  درخواســت  جدی در این 
حوزه نداشــته ایم.او افزود: توانیر ۳۰۰ مگاوات ظرفیت صادراتی خطوط موجود را در 
اختیار تجدیدپذیرها قرار داده است که اگر سرمایه گذاری تمایل داشته باشد می توانیم 
ایــن امکان را فراهم کنیم.معاون وزیر نیرو با بیان اینکه دولت عزم خود را جزم کرده 
اســت تا با توجه به بحث ناترازی انرژی، در حوزه تجدید پذیر سرمایه گذاری داشته 
باشــد و به هر شــکلی این ناترازی ها را جبران کند، اظهار کرد: اولویت اول سرمایه 
گذاری بخش خصوصی و ســاخت داخل اســت اما اگر به هر دلیل این امکان شکل 
نگرفت، دولت از راه های دیگر مشکل مردم را حل خواهد کرد و طرح های مورد نظر 
خود را اجرایی می کند.طرزطلب در خصوص مشــوق های درنظر گرفته شــده برای 
تسهیل گری حضور ســرمایه گذاران در حوزه انرژی های تجدیدپذیرها، اظهار کرد: 
تســهیل گری ها انجام شــده و همه مجوزها و زمین در اختیار بخش خصوصی قرار 
گرفته است تا به تولید برسد و برق تولیدی خود را در بورس انرژی به فروش برساند 
چرا که فعالیت تابلوی برق سبز، بهترین مشوق برای حضور سرمایه گذاران در حوزه 
تجدیدپذیر برای جبران ناترازی برق است.وی با بیان اینکه اولویت نخست ساتبا برای 
تامین تجهیزات و اجرای پروژه های تجدیدپذیر، با بخش خصوصی داخلی است، گفت: 
تسهیل گری هایی در موضوع تخصیص زمین انجام شده اما مشکلاتی هم وجود دارد 
و بخش های مختلف باید در این زمینه همکاری بیشتری داشته باشند تا مشکلی در 
بحث تخصیص زمین به ســرمایه گذاران برای احداث نیروگاه های تجدیدپذیر ایجاد 
نشود.معاون وزیر نیرو با بیان اینکه دولت نمی تواند دست روی دست بگذارد و منتظر 
بماند تا شاید این کار اجرایی شود بنابراین به هر روشی پروژه های خود را برای کاهش 
ناترازی کشور اجرایی خواهد کرد، گفت: باید در موضوع ارتقای بهره وری انرژی قدم 
برداریم و از وسایل پربازده استفاده کنیم، موضوع استفاده از پنل خورشیدی و باتری 
های خانگی باید در کشور فرهنگ سازی شود تا با تعدیل قیمت این تجهیزات شاهد 
روی آوردن مردم به استفاده از این امکانات برای افزایش بهره وری باشیم.طرزطلب با 
بیان اینکه اگر در موضوع کولرهای آبی و گازی از موتورهای به روز و پربازده استفاده 
کنیم قطعا شــاهد افزایش بهره وری انرژی خواهیم بود و در این صورت چندان نیازی 

به اعمال محدودیت در حوزه مصرف نخواهد بود، گفت: پیش بینی می کنیم بیش از 
۱۰ هزار مگاوات در حوزه بهره وری در کشور صرفه جویی انرژی داشته باشیم.  مجوز 
احداث ۲۵۰۰ مگاوات نیروگاه بادی صادر شده است وی در خصوص وضعیت احداث 
نیروگاه های بادی اظهار کرد: مجوز احداث ۲۵۰۰ مگاوات نیروگاه بادی صادر شــده 
است و امیدواریم با جدیتی که در این زمینه داریم طرح های نیروگاه بادی به سرعت 
اجرایی شود.معاون وزیر نیرو با بیان اینکه تامین کنندگان داخلی اگر بتوانند نیاز ما را 
تامین کنند، از آن ها حمایت خواهیم کرد و دولت نیز بحث منابع مالی این کار را حل 
خواهد کرد، گفت: در این زمینه نگران زمان بندی تحویل طرح ها هســتیم زیرا باید 
این ظرفیت جدید تا پیش از پیک سال آینده وارد مدار شود و در غیر این صورت به 
سمت واردات خواهیم رفت.طرزطلب اظهار کرد: می توانیم بدون ایجاد خطوط انتقال 
و ســرمایه گذاری در این بخش، حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاه بادی 
و خورشــیدی ایجاد کنیم و تا این میزان تولید، محدودیتی برای بحث انتقال نداریم.

ظرفیــت احداث ۷۱ هزار مگاوات نیروگاه بادی در کشــوروی با بیان اینکه در حوزه 
احداث نیروگاه های بادی بیش از ۷۱ هزارمگاوات و در حوزه نیروگاه های خورشیدی 
بیــش از ۱۵۰ هزار مگاوات ظرفیت وجود دارد، گفت: تا میزان حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار 
مگاوات تولید از سوی نیروگاه های خورشیدی و بادی به راحتی به شبکه متصل می 

شود و نیازی به سرمایه گذاری در حوزه انتقال نیست.
معاون وزیر نیرو اظهار کرد: ســرمایه گذاران در حوزه ثبت ســفارش، تخصیص 
اعتبارات، حوزه بانکی مشکلاتی دارندکه در تلاش هستیم تا با برگزاری جلساتی 
بــا بانک ها و وزارت صمت تســهیلگری انجام دهیم تا مســیر برای اجرای طرح 
های تجدید پذیر هموار و شــاهد اجرای طرح ها باشــیم.طرزطلب بیان اینکه در 
نمایشگاه امســال ۱۱ موافقتنامه، قرارداد و تفاهمنامه به امضا رسید، اظهار کرد: 
تاکنــون قرارداد ۶۰۰ مــگاوات نیروگاه  ۳ مگاواتی به امضا رســیده که تا پیک 
۱۴۰۴ وارد مدار می شود.وی با بیان اینکه علاوه بر این برنامه بهره وری ۱۰ هزار 
کولر گازی به گریدA در دســتور کار قرار دارد کــه از محل صرفه جویی اصل و 
فرع سرمایه را دریافت کنند، گفت: همچنین برای احداث ۳ هزار مگاوات با مپنا 
و ۲۸۰۰ مگاوات با وزارت دفاع به تفاهم رســیدیم.مدیرعامل ساتبا با بیان اینکه 
در بحث تســهیلاتی که از محل اعتبارات اشتغالزایی در اختیار ساتبا قرار گرفته 
بود، ۵۰۰ نفر حایز شرایط شــناخته شده اند تا این تسهیلات به آن ها پرداخت 
شــود، گفت: در این زمینه ۲ همت برای ساتبا در نظر گرفته شده در صورتی که 
به حدود ۲۰ همت برای تســهیلات اشتغال نیاز داریم تا بتوانیم پروژه های کمتر 
از ۱۰ مگاوات را اجرایی کنیم.به گفته طرزطلب اگر بتوانیم شاهد همکاری بانک 
ها در این حوزه باشــیم قطعا علاوه بر اشــتغال زایی شــاهد تولید برق به کمک 

این بخش خواهیم بود.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس جمهور در مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی حاضر شد.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان رئیس جمهور کشورمان صبح امروز در 
مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی حاضر شد

www.sobh-eqtesad.ir

حضور رئیس جمهور در مراسم دانش آموختگی دانشگاه 
علوم انتظامی

info@sobh-eqtesad.ir

با هدف تولید برق پایدار انجام شد

تکمیل واحد گازی جدید 
نیروگاه نکا برای تابستان 

۱۴۰۴

ایســنا/مازندران مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی برق حرارتی گفت: طرح 
توسعه نیروگاه نکا با حجم ســرمایه گذاری ۱۷.۵ همت در حال انجام است 
و واحد گازی ۱۸۳ مگاواتی جدید نیروگاه برای پیک تابســتان ۱۴۰۴ وارد 
مدار می شود.ابوالفضل عسگری شنبه ۱۵ دی ماه در جریان بازدید از نیروگاه 
شهید سلیمی نکا با بیان این مطلب، اظهار کرد: طرح توسعه نیروگاه شهید 
ســلیمی نکا با برخورداری از دو واحد گازی و یک واحد بخار سیکل ترکیبی 
جدیــد به ظرفیت ۵۴۶ مگاوات برای کاهش ناترازی برق اســتان مازندران 
در حال اجراســت.وی با اشــاره به اینکه این پروژه با حجم ســرمایه گذاری 
۱۷.۵ همت در حال اجرا اســت، ادامه داد: ایــن طرح دارای دو واحد گازی 
۱۸۳ مگاواتی و یک واحد بخار ۱۸۰ مگاواتی اســت که با تکمیل این پروژه، 
ظرفیت کل نیروگاه نکا به دو هزار و ۷۶۰ مگاوات خواهد رســید.وی با بیان 
اینکه اجرای این پروژه برای یک هزار نفر اشــتغال زایی غیرمســتقیم و برای 
۲۰۰ نفر اشــتغال زایی مســتقیم به همراه خواهد داشت، گفت: تولید برق 
پایدار و جبران کمبود انرژی در مازندران و اســتان های همجوار، تامین برق 
مورد نیاز صنایع مختلف، اشــتغال آفرینی، بهره مندی از توانمندی و دانش 
فنی مهندســان، ســازندگان و پیمانکاران داخلی و ارتقای میزان تولید برق 
نیــروگاه نکا با بهره گیری از ظرفیت های مجــدد از جمله اهداف اجرای این 
پروژه است.براساس این گزارش، مدیرعامل برق حرارتی در جریان این بازدید 
ضمن بررسی پیشرفت کار طرح توسعه بلوک سیکل ترکیبی و هماهنگی های 
لازم جهت تســریع در تکمیل واحد اول گازی این پروژه تا پیک تابســتان 
سال آینده، در جریان آخرین وضعیت کاهش سطح حوضچه آبگیر آب دریا 
واحدهای بخار، روند لایروبی مداوم و اقدامات بلند مدت برای رفع این چالش 
به منظور کاهش محدودیت تولید در نیروگاه قرار گرفت.عســگری در ادامه 
از فعالیت های در حال اجرا در تعمیرات اساســی واحد ســه بخار بخصوص 
تعویض لوله های بویلر، تعمیرات اساسی انجام شده در واحد آب ژاول سازی 
و پمپ خانــه آب دریا بازدید و با حضور در اتاق های فرمان واحدهای بخار و 
ســیکل  ترکیبی ضمن بررسی وضعیت و روند تولید این واحدها با کارکنان 
این بخش ها بــه گفتگو پرداخت.تکمیل واحد گازی جدید نیروگاه نکا برای 
تابستان ۱۴۰۴مدیرعامل برق حرارتی همچنین با حضور در جمع کارکنان 
بخش های مختلف، پای صحبت ها و دغدغه های شــغلی و معیشــتی آنان 
نشست و به پرســش های آنان پاسخ گفت.وی در این جمع ضمن تاکید بر 
اهمیت بســیار زیاد منابع انســانی بخصوص در صنعت تولید برق با تمامی 
سختی ها، محدودیت ها و چالش های پیش روی تولید و لزوم تلاش وافر برای 
رفع دغدغه های شــغلی این کارکنان خدوم، تولید پایدار انرژی و تامین برق 
مورد نیاز مشترکان را رسالت اصلی صنعت برق حرارتی دانست و بر جدیت 
بیشتر و تلاش جهادی کارکنان بخش تولید همچون گذشته و آمادگی کامل 
واحدهــای نیروگاهی برای تولید مطمئن و پایدار برق تاکید کرد.عســگری 
همچنین در بدو ورود در جوار یادمان شــهدای نیروگاه حضور یافت و ضمن 
قرائت فاتحه و نثار گل به مقام شامخ ۳۳ شهید نیروگاه و نیز شهید خوشنام 

آرمیده در این نیروگاه با آرمان های والای آنان تجدید میثاق کرد.

تخلیه  و بارگیری ۱۷۵ میلیون 
تن کالا در بنادر طی ۹ ماهه 

امسال

میزان تخلیه  و بارگیری کالا در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر و 
دریانوردی طی ۹ ماهه امســال، معادل ۱۷۴ میلیون و ۹۹۰ هزار و ۴۶۵ تن 
اعلام شد.به گزارش خبرگزاری مهر، میزان تخلیه کالاهای نفتی طی ۹ ماهه 
نخســت ۱۴۰۳ در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر و دریانوردی، 
معادل ۲۰ میلیــون و ۸۳۳ هزار و ۹ تن، میــزان تخلیه کالاهای غیرنفتی 
معادل ۳۹ میلیون و ۵۴۸ هزار و ۹۱۲ تن و مجموع تخلیه کالاهای نفتی و 
غیرنفتی معادل ۶۰ میلیون و ۳۸۱ هزار و ۹۲۲ تن بوده است.میزان بارگیری 
کالاهای نفتی در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر و دریانوردی در 
این مدت، معادل ۵۸ میلیون و ۸۳۹ هزار و ۱۱۶ تن، میزان بارگیری کالاهای 
غیرنفتــی ۵۵ میلیون و ۷۶۹ هزار و ۴۲۷ تــن و مجموع بارگیری کالاهای 
نفتی و غیرنفتی معادل ۱۱۴ میلیون و ۶۰۸ هزار و ۵۴۳ تن بوده است.جمع 
تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی طی ۹ ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۳، معادل ۷۹ 
میلیــون و ۶۷۲ هزار و ۱۲۵ تن و جمع تخلیه و بارگیری کالاهای غیرنفتی 
۹۵ میلیــون و ۳۱۸ هزار و ۳۳۹ تن بوده اســت. همچنین مجموع تخلیه 
و بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتــی در مدت مذکور معادل ۱۷۴ میلیون 
و ۹۹۰ هزار و ۴۶۵ تن بوده اســت.تخلیه و بارگیری انجام شــده در بخش 
عملیات کانتینری نیز طی ۹ ماهه امسال، معادل ۲ میلیون و ۳۳۱ هزار و ۳۶ 
TEU )واحد شــمارش کانتینر( بود که در قیاس با عملیات کانتینری مدت 
مشــابه سال گذشته که معادل ۲ میلیون و ۵۲ هزار و TEU ۱۱۹ بود، رشد 

۱۴ درصدی نشان می دهد.

گزیده خبر

»رفع تحریم ها« و »آینده مقاومت« بزرگترین چالش دستگاه دیپلماسی 
در سال آینده است

ارزش معاملات تجارت 
الکترونیک به ۳۴۶۷ 

همت رسید

افتتاح واحد تولید الیاف استیپل پلی استر 
توخالی در میبد

بر اساس اعلام مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در ۹ ماهه امسال ارزش معاملات تجارت الکترونیکی 
به ۳۴۶۷ همت رســیده که نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشته ۶۳ درصد رشد داشته است.به 
گزارش خبرگزاری مهر، در گزارش رســمی مرکز توســعه تجارت الکترونیکی که بر اساس عملکرد ۹ 
ماهه بر نقش کلیدی هوش مصنوعی در توســعه تجارت الکترونیکی تاکید شــده است. بر اساس این 

گزارش، اندیشکده هوش مصنوعی و کاربرد آن........

تخصیص اعتبار مالیاتی به فناوری های مؤثر در 
تعدیل ناترازی انرژی

ماجرای توقف کامیون ها در مرز بازرگان 
چیست؟

چرا تولید کلید مشکلات اقتصادی کشور 
است؟
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احداث ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر تا پایان دولت
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»رفع تحریم ها« و »آینده مقاومت« بزرگترین چالش دستگاه دیپلماسی در سال آینده استگزیده خبر
قالیباف: راه شهید سلیمانی تا 

آزادی قدس شریف ادامه خواهد 
داشت

رئیس مجلس شورای اســامی گفت: راه شهید سلیمانی تا آزادی قدس شریف 
و رفع شــر رژیم صهیونیستی ادامه خواهد داشــت.به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف در ابتدای جلســه علنی امروز )یکشنبه( در نطق پیش از دستور خود با 
تبریــک آغاز ماه پربرکت رجب گفــت: از مردم می خواهم در این ماه عزیز ما را 
از دعــای عاقبت بخیری و توفیق در خدمت بــه این آب و خاک محروم نکنند.

وی افزود: از ملت قدرشــناس ایران به ویژه مردم بزرگوار و شــهیدپرور استان 
کرمان صمیمانه قدردانی می کنم که در ســالروز شــهادت سپهبد شهید حاج 
قاسم ســلیمانی، نماد و قهرمان مقابله با تروریســم و پرچمدار جبهه مقاومت، 
ســنگ تمام گذاشتند و بر سر مزار پاک ایشــان عزاداری کردند.رئیس مجلس 
تاکید کرد: شــهید ســلیمانی بیش از ۴ دهه از عمر پربرکت خود را با شجاعت، 
اخاص و ولایتمداری صرف مبارزه با دشــمن متجاوز، اشرار، اشغالگران و گروه 
های تروریســتی کرد و وجود شــریفش در هر جا مایه آرامش، اطمینان و دفع 
خطر از سر زنان و کودکان بود.قالیباف افزود: راه شهید سلیمانی تا آزادی قدس 
شــریف و رفع شر رژیم صهیونیستی ادامه خواهد داشت.وی در پایان خطاب به 
نمایندگان مجلس گفت: برای شادی روح این برادر عزیزتر از جان حمد و سوره 

ای را هدیه کنید.

کمالی پور: امروز استفاده از 
نخبگان خانه نشین شده یک 

ضرورت است
یک عضــو ســابق کمیســیون قضایی و 
حقوقی مجلس شــورای اســامی تاکید 
کرد: اینکه ما بگوییم مسائل و چالش های 
کشــور به صورت تک بعدی باید توســط 
دولت حل شــود، عما امکان پذیر نیست.

یحیی کمالی پور در گفت وگو با ایســنا، با 
اشاره به مهم ترین اولویتی که دولت باید 
به آن بپردازد، بیان کرد: دقیقا مشــخص 
است که امروز کشــور در عرصه داخلی با 
چالش گرانی ها و مســائل اقتصادی، معیشت و اشتغال مردم مواجه است. سالیان 
ســال نیز  کشور با این مســائل دست و پنچه نرم کرده است. متاسفانه هر دولتی 
هم که روی کار آمده اســت، نتوانســته این چالش را برطرف کند، امابنده معتقد 
هســتم که دولت قبل از اینکه بخواهد به مشــکات مردم بپــردازد، باید به خود 
مردم توجه کند.بروکراسی اداری مردم را با حاکمیت بیگانه کرده استوی در ادامه 
اظهار کرد: ما  ۱۹ وزارتخانه در مجموعه تحت مدیریت ریاســت جمهوری داریم، 
اما امکان دسترســی مردم به این وزارتخانه ها صفر است. در حالی که ۷۵ درصد 
از بودجه کشــور نیز به این وزارتخانه ها تخصیص داده می شــود. فردی از یک 
شهرســتان ۲ هزار کیلومتر مسافت را طی کرده و به تهران می آید، اما اگر رابطه 
یا واســطه ای نداشته باشــد نمی تواند در تهران از در وزارتخانه داخل برود. بنده 
معتقد هســتم تا زمانی که ما مشکل خود را با مردم حل نکرده ایم، رسیدگی به 
مشــکات مردم بی فایده است.نماینده ادوار مجلس شورای اسامی، تصریح کرد: 
زمانی که مردم را نداشــته باشیم، قصد داریم مشکل چه کسی را حل کنیم. یک 
ســازمان که اصا هیچ رده امنیتی ندارد ببینید چه گیت های امنیتی راه اندازی 
کرده اند. چه بروکراسی اداری بر نظام اداری کشور حاکم شده که اینگونه مردم را 
با حاکمیت بیگانه کرده است. بنده فکر می کنم اگر رئیس جمهور می خواهد که 
اعتماد عمومی را جلب کرده و مردم به حاکمیت باز گردند، دســتور دهد تا تمام 
گیت های وزارتخانه را جمع آوری کرده و مردم دسترســی آسان به وزارتخانه ها 
داشــته باشند.دولت نمی تواند به شــکل تک بعدی چالش های کشور را برطرف 
کندوی در ادامه تاکید کرد: در مرحله دوم باید به معیشــت مردم توجه شود. در 
حوالی شهرها و روستاها مردم در تامین معیشت خود با مشکل مواجه هستند. اگر 
فکری برای مســائل معیشتی و اقتصادی مردم نشود، یک چالش اساسی و بزرگ 
فرا روی ما قرار می گیرد. از سوی دیگر اینکه همه بار را بر دوش دولت بگذاریم، 
درست نیست. به همان اندازه که دولت در حوزه اقتصادی مسئولیت دارد، مجلس 
نیز مســئولیت دارد. به همان اندازه که مجلس مســئولیت دارد، قوه قضاییه نیز 
مســئولیت دارد. اینکه ما بگوییم مسائل و چالش های کشور به صورت تک بعدی 
باید توســط دولت حل شود، عما امکان پذیر نیست.باید از ظرفیت نخبگان خانه 
نشین برای حل مسائل کشور استفاده کردوی افزود: استفاده از نخبگان که امروز 
خانه نشــین شده و صرفا نظاره گر هستند، یک ضرورت است. باید از این نخبگان 
برای حل مسائل و چالش های کشور استفاده کنیم. در کشور ما هم منابع انسانی 
قوی و هم ظرفیت اقتصادی قوی وجود دارد. اینکه امروز با چالش و مشــکل در 
حوزه اقتصادی مواجه شــده ایم، نشان می دهد که یک جای کار می لنگد. بنده 
به جرات باتوجه به سوابق خود در حوزه اجرایی، قضایی و تقنینی می توانم بگویم 
که ۸۵ درصد مســئولیت آنچه که دامن گیر کشور شده است، برخی از نهادهای 
حاکمیتی هستند که نه تنها به وظیفه خود عمل نکردند، بلکه باعث شدند تا نظام 
با یک چالش اساسی دیگر یعنی حذف نخبگان به عناوین مختلف به دنبال مسائل 
حزبی، سیاسی و جناحی مواجه شود.کمالی پور خاطر نشان کرد: اگر بخواهیم از 
چالش های موجود در کشــور عبور کنیم، در وهله اول باید اعتماد عمومی مردم 
را جلب کرده و در وهله دوم نیز قوای سه گانه خارج  از مسائل حزبی، سیاسی و 
منفعت های شخصی باید در کنار یکدیگر قرار بگیرند و با استفاده از منابع انسانی 

و ظرفیت های اقتصادی راه برون رفت از مشکات را پیدا کنند.

تاکید دیوان محاسبات بر جذب 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی برای بهبود 

کیفیت خدمت رسانی به مردم

بودجه سال آینده شرکت فرودگاه ها و هواپیمایی جمهوری اسامی ایران توسط دیوان محاسبات کشور 
بررسی و بر جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی برای بهبود کیفیت خدمت رسانی به مردم تاکید شد.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، بودجه 
ســال ۱۴۰۴ شرکت فرودگاه ها و هواپیمایی جمهوری اسامی ایران هما، در دیوان محاسبات کشور با 
رویکرد »کمک به رفع موانع« و »تطبیق حداکثری بودجه« مورد بررســی قرار گرفت.دیوان محاسبات 
در انجام ماموریت نظارتی خود، به تاش مدیران در جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی، در راستای 

بهبود کیفیت خدمت رسانی به مردم شریف، تاکید دارد.

کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه موضوع مهمی که باید مورد توجه دستگاه دیپلماسی 
باشــد بحث تحریم هاست، گفت: بزرگترین چالش دستگاه دیپلماسی در سال پیش رو،آینده 
مقاومت در منطقه است.»حســن بهشتی پور« در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به کنشگری 
دستگاه دیپلماسی پیرامون تحولات منطقه، اظهار داشت: وزارت خارجه خوب وزارت خارجه ای 
است که نباید معطل کنش باشد تا واکنشی نشان دهد بلکه باید خود برنامه ریز باشد نه اینکه 
مقابل عمل انجام شده قرار گیرد. در جهان سیاست گاهی اوقات اتفاقاتی رخ می دهد که بنا به 
هر دلیلی پیش بینی برای آنها نشده، در این حالت باید به دور از اینکه چه کسی مسئول و یا 

مقصر است، باید در نقاط قوت و ضعف بازنگری شود.وی ادامه داد: باید به دور از جوسازی های 
جناحی، گروهی و سیاســی و با توجه به منافع ملی ارزیابی دقیقی از شــرایط انجام شــود تا 
یک طرح دقیق و چارچوب دار برای آینده طرح ریزی گردد.کارشناس مسائل بین الملل عنوان 
کرد: وزارت خارجه در اجرا تأثیرگذار اســت اما سیاست گذار نیست چرا که سیاست ها توسط 
شورای عالی امنیت ملی اتخاذ می شود. تمام مصوبات شورای عالی امنیت ملی طبق اصل ۱۷۶ 
قانون اساســی زمانی لازم الاجرا است که رهبری آن را تأیید کرده باشد.بهشتی پور اظهار کرد: 
بزرگترین چالش دستگاه دیپلماســی در سال پیش رو، آینده مقاومت در منطقه است. اینکه 

مقاومت چگونه می تواند خود را بازســازی کرده و در وضعیت بهتری قرار گیرد.وی با بیان 
اینکه نکته دوم مکانیزم ماشــه اســت که در اکتبر ۲۰۲۵ به پایان می رســد؛ گفت: منظور 
از مکانیزم ماشــه یعنی ترتیبات اجرایی بازگشت شــش قطعنامه تحت فصل هفتم شورای 
امنیت ســازمان ملل اســت. البته فعال شدن مکانیزم ماشه دو تا شش ماه زمان خواهد برد 
لذا این مهم است که بدانیم در چه فضایی چه اقداماتی را انجام دهیم.وی ادامه داد: موضوع 
مهم دیگر که باید مورد توجه دســتگاه دیپلماسی باشــد بحث تحریم ها است. پایان دادن 
به تحریم ها مســاله مهمی اســت. نظریه ای وجود دارد مبنی بر اینکه مشکات ساختاری و 
اقتصادی ایران ربطی به تحریم ها ندارد. پیش از انقاب نیز مشــکاتی مانند بیکاری و تورم 
وجود داشــت در حالی که در آن زمان تحریمی وجود نداشت. اینگونه نیست اگر تحریم ها 
حل شــود مشکات اقتصادی ما حل می شــود چرا که ۳۰ درصد مشــکات اقتصادی ما 
مربوط به تحریم است اما همین سی درصد مانند نفتی است که روی آتش ریخته می شود 
و آن را شــعله ور می کند.بهشتی پور اظهار داشت: بنابراین یکی از مشکات اساسی ما سال 
آینده نحوه پایان دادن به تحریم ها است که به نظر من هیچ راهی برای پایان دادن آن جز 
مذاکره وجود ندارد.در فضای بین الملل تضمینی وجود نداردوی با اشاره به رویکرد دستگاه 
دیپلماسی در مذاکرات گفت: گاهی این طور بیان می شود که چون به آمریکا اعتماد نداریم 
نباید با آنها مذاکره کنیم. ۹۰ درصد مذاکراتی که در دنیا انجام می شود بدون اعتماد صورت 
می گیرد. مذاکره می شــود تا اعتماد به دســت آید اما اعتمادی حاصل نمی شود؛ چراکه در 
محاســبات بین المللی هیچ تضمینی وجود ندارد. افرادی که می گویند تضمین نگرفته ایم 
اشتباه می گویند چرا که اصاً چنین چیزی وجود ندارد و فقط یک توافق دو طرفه می تواند 
اعتماد را شــکل دهد. ما باید به مذاکره کننده خودمان اعتماد داشــته باشیم، در دوره های 
قبل مذاکره کنندگان خودمانم را بی اعتبار می کردیم.بهشتی پور در ادامه به امضای توافق 
میان ایران و عراق برای آتش بس اشــاره کرد و تصریح کرد: هنوز پیمان صلح با عراق امضا 
نشــده و ما فقط در ترک مخاصمه با این کشور هستیم. آیا کسی در ایران گفت چرا صدام 
حســین توافق را پاره کرد؟کارشناس مســائل بین الملل گفت: روابط بین الملل کانتری یا 
قوه قضائیه ندارد که تضمینی وجود داشــته باشد. بنابراین رویکرد ما باید به گونه ای باشد 
که با افزایش توان اقتصادی، هســته ای، دیپلماســی، بویژه دیپلماسی رسانه ای، مستقیم با 
آمریکا مذاکره کنیم.عراق نمی تواند بدهی ما را پرداخت کندوی با اشــاره به اهمیت توجه 
دستگاه دیپلماسی به روابط همسایگی افزود: همسایگان ما در حدی که بتوانند با ما روابط 
برقرار می کنند اما این روابط محدود اســت و هر کدام مشکاتی دارند. مثاً عراق نمی تواند 
بدهی مــا را پرداخت کند چراکه ایران در cft و پالرمو عضو نیست.بهشــتی پور بیان کرد: 
ما در وضعیت قرمز قرار داریم یعنی ارتباطات بانکیمان به لحاظ بین المللی دارای مشــکل 
اســت و تا زمانی که از این وضعیت خارج نشویم کشــورهای همسایه با ما مشکل خواهند 
داشــت.وی با بیان اینکه ترکیه و عربستان عضو FATF هستند، خاطرنشان کرد: همسایگان 
ما مقررات FATF را اجرایی کردند، قرار نیســت ایران عضو شــود و صرفاً قرار است مقررات 

FATF را اجرایی کنیم.

در زمانه ای که جنگاوری متکی به 
سلاح و بمب است، شهید سلیمانی به 

»سردار دل ها« مشهور شد
نبوه بمب ها و شمار  بقائی نوشــت: در زمانه ای که جنگاوری متکی به ســاح و ا
ر  از کشــته ها ساخته می شــود، شهید ســلیمانی به »سردا پشــته هایی است که 
بقائی ســخنگوی  اســماعیل  مهر،  به گزارش خبرگــزاری  دل ها« مشــهور شــد.
به مناســبت ســالروز شــهادت شهید  پیامی  امور خارجه کشــورمان در  وزارت 
نبوه  قاســم ســلیمانی نوشــت: در زمانه ای کــه جنــگاوری متکی به ســاح و ا
ر  و به »سردا بمب ها و شــمار پشــته هایی است که از کشته ها ســاخته می شود، ا
ران بزرگ، فاتح ســرزمین های شناخته شده در  دل ها« مشــهور شــد؛ زیرا سردا
ره  فیــا نیســتند؛ آنها فاتحــان قلوبند و بــه همین دلیل فتوحاتشــان هموا جغرا
ر رشــید اســام، فخر مقاومت، سرباز وطن و  می ماند.در ســالروز شهادت سردا
و را گرامی  بله با تروریســم حاج قاســم ســلیمانی، یاد ا قهرمان بزرگ عرصه مقا
بر تجاوز،  یران و مقاومت در برا ز کیان ا ریم و به روح همه شــهدای دفاع ا می دا

می فرستیم. درود  اشــغالگری  و  تروریسم 

سفیر جمهوری اســامی ایران در واتیکان، در دیدار با پاپ فرانسیس، لوحی را مشتمل بر 
گزیده ای از ســخنان حضرت آیت الله العظمی خامنه ای درباره حضرت مسیح علیه السّام با 
عنوان »اگر مســیح در میان ما بود«، به رهبر کاتولیک های جهــان تقدیم کرد.به گزارش 
ایســنا، در این دیدار، پاپ این لوح را شامل نکات برجسته و مهمی دانست که برای پیروان 
دین مســیح می تواند تأثیرگذار و نقش آفرین باشــد. وی همچنین درباره اوضاع منطقه در 
خصوص فلســطین نگرانی خود را نســبت به تعرضات رژیم صهیونیستی ابراز نمود و اظهار 
داشت: »من هر روز از طریق نماینده خود در فلسطین جویای اخبار و اوضاع و رویدادهای 
آنجا هســتم.«در پایان این دیدار، پاپ فرانســیس از محمدحسین مختاری سفیر ایران در 
KHAMENEI. واتیکان خواست تا سام گرم وی را به رهبر انقاب اسامی برساند.رسانه ی

IR متن لوحی را که از سوی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای به پاپ 
تقدیم شــده، به شرح زیر منتشر می کند:اگر حضرت مسیح در میان ما بود...ارزش حضرت 
مســیح علیه السّام از نظر مسلمانان، باشــک کمتر از ارزش و قدر و قیمت آن حضرت در 
چشم مسیحیانِ مؤمنِ به مســیحیت نیست.این پیغمبر بزرگ الهی، همه دوران حضور در 
میان مردم را با مجاهدت گذرانید تا بتواند در مقابل ظلم و تعدّی و فســاد و کســانی که با 
تکیه به زر و زور، ملتها را به زنجیر کشیده بودند و آنها را به جهنّم دنیا و آخرت میکشاندند، 
ایستادگی کند. رنجهایی که این پیغمبر بزرگ از دوران کودکی ـ که خدا نبوّت را از همان 
دوران کودکی به او داد ـ متحمّل شد، همه در این راه بوده است.انتظار این است که پیروان 
حضرت مســیح و همه کسانی که آن بزرگوار را از عظمت و معنویتِ والا و متناسبِ جایگاه 
رفیع او برخوردار میدانند، در این راه به او تأسّــی کنند.اگر حضرت  مسیح  علیه السّام امروز 
در میان  ما می بود لحظه یی  را برای  مبارزه  با ســردمداران  ظلم  و اســتکبار جهانی  از دست  
نمی داد و گرسنگی  و سرگردانی  میلیاردها انسانی  را که  به  وسیله ی  قدرتهای  بزرگ ، استثمار 
و به  جنگ  و فساد و ســتیزه خویی  سوق  داده  می شوند تحمل  نمی کرد.امروز مؤمنان  به  آن  
پیامبر بزرگ  یعنی  مسیحیان  و مسلمانان  برای  استقرار نظم  شایسته ی  جهانی  باید به  تعالیم  
و راه  پیامبران  روی  آورند و فضایل  انســانی  را بر طبق  آموزش  آن  معلمان  بشریت  گسترش  
دهند.پیروی  از حضرت  عیســی  علیه السّام لازمه اش  طرفداری  از حق  و بیزاری  از قدرتهای  
ضد حق  است  و امید است  که  مسیحیان  و مسلمانان  در هر نقطه ی  جهان ، این  درس  بزرگ  
حضرت  مسیح علیه السّــام را در زندگی و عمل  خود زنده  بدارند.با تبریک میاد باسعادت 

حضرت مسیح و سال نوی میادی؛
مؤسسه پژوهشی فرهنگی انقاب اسامی   

در جلســه کارگروه بهبود ناترازی انرژی در بخش گاز که با حضور ســران ســه قوه برگزار شد، رئیس جمهور پزشکیان دستور تشکیل سازمان 
بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی را صادر کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، جلسه کارگروه بهبود ناترازی انرژی در بخش گاز بعد از ظهر امروز 
شنبه با حضور رئیس جمهور مسعود پزشکیان، محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی و حجت الاسام محسنی اژه ای برگزار شد.در 
ابتدای این جلسه پورمحمدی رئیس سازمان برنامه و بودجه فرآیند کلی برنامه ملی بهبود ناترازی انرژی در بخش گاز را تشریح و جزئیات این 
طرح در حضور ســران ســه قوه به بحث و بررسی گذاشته شد.رئیس جمهور پزشکیان در این جلسه ضمن توصیه کارگروه بهبود ناتراژی انرژی 
بــه احصــا دقیق اطاعات و داده های مربوط به میزان مصرف گاز خانوارها به منظور جلوگیری از اجحاف به دهک های پایین تر جامعه گفت: در این طرح باید اجرای عدالت محوریت کار 
قرار گیرد.رئیس جمهور بر لزوم جریمه مشــترکان بدمصرف در کنار طرح های تشــویقی برای کم مصرف ها و همچنین توجه به موضوع آموزش رعایت الگوی مصرف از طریق رسانه ها و 
تریبون های عمومی نیز تأکید کرد و گفت: اجرای هر مرحله از طرح ملی بهبود ناترازی انرژی نیازمند پیوست رسانه ای است که باید مورد توجه این کارگروه قرار گیرد.پزشکیان همچنین 

در این جلسه به منظور تسریع در اجرای طرح ملی بهبود ناترازی انرژی دستور تشکیل سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی را صادر کرد

در ادامه رزمایش اقتدار پیامبر اعظم ۱۹ ستون کشی یگان ها به سمت منطقه اصلی رزمایش اجرا شد.به گزارش 
ایسنا، در این مرحله از رزمایش اقتدار پیامبر اعظم ۱۹، یگان های شرکت کننده با کلیه تجهیزات به همراه پوشش 
هوایی بالگردهای هوانیروز ســپاه، ستون کشی و اعزام به منطقه رزمایش را در کمترین زمان ممکن اجرا کردند.

رزمایش اقتدار امنیتی پیامبر اعظم ۱۹ نیروی زمینی ســپاه پاسداران انقاب اسامی صبح روز گذشته با انتقال 
تیپ نیرو مخصوص میرزا کوچک خان از فرودگاه رشت به فرودگاه کرمانشاه آغاز شد.در این رزمایش که با حضور 
رســته ها و واحدهای تخصصی نیروی زمینی ســپاه در منطقه غرب کشور اجرا خواهد شد سناریوهای عملیات 
واکنش سریع نیز اجرا می شود که انتقال سریع نیرو و تجهیزات به منطقه رزمایش یکی از بخش های این نوع 

عملیات است و مرحله اول این بخش رزمایش از سوی تیپ میرزا کوچک خان اجرا شد.

دستور پزشکیان برای تشکیل سازمان بهینه سازی و مدیریت 
راهبردی انرژی

اجرای ستون کشی یگان های عمل کننده در 
رزمایش پیامبر اعظم ۱۹

تقدیم فرازهایی از دیدگاه های رهبر انقلاب درباره حضرت مسیح)ع( به پاپ
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گزیده خبرگزیده خبر
چرا تولید کلید مشکلات اقتصادی کشور است؟

رهبر انقلاب در دیدار نخست هیئت دولت چهاردهم با اشاره به نقش کارآفرینان کشور در 
تولیــد و جایگاه تولید در اقتصاد برای رفع و حل مشــکلات اقتصادی تأکید کردند.رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در این دیدار تصریح کردند: »آن چیزی که کارشناس های متعدّد و 
مورد اعتمادی در باب مسئله ی اقتصاد به ما میگویند این است که کلید مشکلات اقتصادی 
کشور در تولید است؛ طرفِ عرضه. اگر ما بتوانیم تولید را پیش ببریم، مسئله ی تورّم حل 
میشود، مسئله ی اشتغال حل میشود، مسئله ی ارزش پول ملیّ حل میشود. مسئله ی تولید 
را باید جدّی گرفت. اگر چنانچه بخواهیم کشور در تولید ملیّ پیشرفت بکند، کمک دولت 
را لازم دارد؛ بدون کمک دولت نمیشود. همین بهبود فضای کسب وکار و این حرفهایی که 
همیشــه زده میشــود، باید عملیّاتی بشــود. چند ماه قبل بود که یک گروهی از همین 
کارآفرینــان اقتصادی آمدند با مــا ملاقات کردند و صحبتهایی کردند؛ انســان وقتی به 
حرفهای اینها گوش میکند، ]میبیند[ توانایی هایی که در اختیار این کارآفرینان ما هست 
واقعاً شــگفت آور اســت.« ۰۶/۰۶/۱۴۰۳ به گزارش ایسنا، رســانه KHAMENEI.IR به 
مناســبت شعار امسال، سال »جهش تولید با مشارکت مردم« در یادداشتی به قلم محمد 
امینی رعیا، کارشــناس اقتصادی به بررسی مسئله تولید و حل مشکلات اقتصادی کشور 
پرداخت که به این شرح است:طی سالهای اخیر مسئله تولید به صورت مکرر توسط رهبر 
معظّم انقلاب مورد تاکید و توجه قرار گرفته است. به طور مثال، ایشان در دیدار با اعضای 
محترم هیئت دولت چهاردهم فرمودند: کلید مشــکلات اقتصادی کشور در تولید است؛ 
طرفِ عرضه. اگر ما بتوانیم تولید را پیش ببریم، مســئله ی تورّم حل میشــود، مسئله ی 
اشــتغال حل میشود، مسئله ی ارزش پول ملّی حل میشود. حال سوال آن است که تولید 
چگونه می تواند علاوه بر اشــتغال، زمینه حل مســائلی همچون جهش نرخ ارز و تورم را 
فراهم آورد؟ و مهمتر آنکه رشــد و رونق تولید چگونه می تواند در شرایط تحریم محقق 
شود و اقتصاد ایران را بزرگ و قدرتمند نماید؟ در ادامه به این دو پرسش پاسخ داده خواهد 
شد.نســبت تولید با مدیریت نرخ ارز؛ مسئله تحریم برای مشخص کردن نسبت تولید با 
مدیریت نرخ ارز، ابتدا لازم اســت در خصوص تحریم به عنــوان مهمترین عاملی که در 
ســالهای اخیر تراز پرداخت های کشور را با مشکل مواجه کرده و جهش نرخ ارز و سپس 
تورم را پدید آورده، نکاتی مطرح شــود. مواجهه نظام سلطه به راهبری آمریکا و همراهی 
کشورهای غربی با جمهوری اسلامی ایران، بیش از آنکه یک »مواجهه فنی« بر سر مسئله 
هسته ای باشد، یک »مواجهه سیاسی« بر سر موجودیت ایران است. ایران از ۳ منظر دارای 
قدرت ویژه ای شــده بود که باعث شــد نظام سلطه و تک قطب قدرت جهان در دو دهه 
گذشــته را به این نتیجه برساند که برای از بین بردنش اقدام کند. این قدرت در ۳ کلمه 
ای که نام کشــور را ســاخته، یعنی »جمهوری اسلامی ایران« خود را نشان می دهد: ۱( 
ایران:کشــور ما چه از منظر دسترســی به منابع متعدد، چه از منظر جغرافیای سیاسی و 
نزدیکی به کشورهایی مثل چین و روسیه و چه از منظر جغرافیای اقتصادی و قرار گرفتن 
در نقطــه ای که می تواند چهارراه جهان باشــد و به خشــکی و دریا ارتبــاط دارد و در 
همســایگی کشورهای مختلف است، یک قدرت ویژه محسوب می شود. این قدرت باعث 
شده حتی پیش از انقلاب نیز چشم طمع کشورهای مختلف به ایران باشد تا بتوانند آن را 
تصرف کنند. لذا این دســت درازی ها، صرفا به بعد از انقلاب خلاصه نمی شود. حتی در 
جریان وقایع ســال ۱۴۰۱ نیز مشاهده می شــود که طرح دشمنان ایران برای آینده ما، 
تجزیه کشور است. لذا ایران به تنهایی، برای نظام سلطه خطرناک است؛ یا باید آن را مال 
خود کند یا از بین ببرد! ارتباطی هم به حاکمیت آن که جمهوری اسلامی است یا پهلوی 
و قاجار و هر شــکل دیگری ندارد. ۲( اســلامیت: بعد از انقلاب اسلامی، ایران به واسطه 
آرمانهای مبین دین اسلام نقش جدیدی در جهان ایفا کرد که باعث شد قدرت ما بیش از 

پیش افزایش یابد. نقشــی که از یک طرف منجر به استقلال و اعتماد به نفس و پیشرفت 
های ناشــی از آن در داخل کشــور شد و از طرف دیگر، مرزهای ایران به دیگر کشورهای 
منطقه و جهان را گسترش داد و به شکل گیری حوزه های تمدنی همچون محور مقاومت 
انجامید. این گونه از پیشــرفت با قدرت نرم و توانمندی های داخلی، نظام سلطه که خود 
را یگانه قطب جهان می دانست، نگران کرد و طبیعتا نتیجه این نگرانی، برنامه ریزی برای 
مقابله و جلوگیری از چنین پیشرفتی بود. ۳( جمهوریت: همراهی مردم با حاکمیت ایران 
بعد از انقلاب، همراهی متفاوتی بود. لذا پشتوانه مردمی جمهوری اسلامی ایران که همواره 
یکی از برنامه های دشــمن برای تضعیف بوده نیز به عنوان یکی از مظاهر قدرت، ایران را 
برای کشورهای سلطه گر به موجودیتی مهم و نیازمند مقابله تبدیل کرد.در پی قدرت و 
نقش آفرینی ایران در جهان با الگویی جدید بود که نظام سلطه به راهبری آمریکا به این 
نتیجه رسید که باید جلوی ظهور و بروز چنین موجودیتی گرفته شود. اما او برای این کار 
چه تصمیمی گرفت؟ حمله نظامی به دلیل پیشرفت ها و قدرت ایران میسر و موثر نبود؛ 
تهاجم فرهنگی نیز به دلیل فرهنگی ایرانی اســلامی مردم زمانبر و کم اثر! لذا جایی که 
میتوانست برای تضعیف قدرت ایران قدم بردارد و نتیجه بگیرد، اقتصاد بود. او به این نتیجه 
رسید که تنها راه تضعیف جمهوری اسلامی ایران، تحریم اقتصادی است و به همین خاطر 
با بهانه هسته ای، از این ابزار استفاده کرد. نقاط غیرمقاوم اقتصاد ایران باعث شد تحریم 
دشمن تا حدی نتیجه دهد و اقتصاد ایران تا حدی کوچک و ضعیف شود.اینجا یک نتیجه 
گیری لازم است: دشمن برای جلوگیری از توسعه قدرت ایران تحریمی وضع کرده و این 
تحریم، اهداف مدنظرش برای تضعیف کشور را تا حدی محقق کرده است. پس عقلا نباید 
برای برداشتن تحریم قدم بردارد؛ مگر به صورت مقطعی و کوتاه مدت و کم اثر. در واقع او 
با یک هدف و برنامه سیاســی تحریم را وضع کــرده که آن هدف و برنامه، هنوز تغییری 
نکرده است؛ از طرفی تحریم اثرگذار هم بوده و توانسته اهداف مدنظرش را تا حدی محقق 
نماید. پس عقلا گزینه برداشــتن تحریم در چنین شرایطی روی میز او نخواهد بود؛ مگر 
اینکه تحریم را بی اثر کنیم. در واقع می توان گفت تنها راه »برداشــتن تحریم«، »بی اثر 
کردن تحریم« اســت. نتیجه دیگر نیز اینکه همانطور که هدف دشــمن از وضع تحریم 
»تضعیف ایران« بوده، هدف ما نیز باید »بزرگ کردن کیک اقتصاد« و تقویت کشور باشد.

حال بی اثر کردن تحریم کجا و چگونه ممکن اســت؟ مهمترین وجه تحریم که در سال 
های اخیر اقتصاد ایران را با مشکل مواجه کرده، تحریم های ارزی بوده است؛ یعنی تحریم 
هایی که امکان انتقال ارز بین کشــورها در حساب های رسمی بانکی و حکمرانی ارزی را 
از ایران سلب نموده و همچنین درآمدهای ارزی کشور را کاهش داده است. پس از تحریم، 
مبادلات مالی تجارت ایران به شــبکه های غیررسمی و اصطلاحا تراستی منتقل شده و 
باعث شــده اســت تاجران و فعالان اقتصادی نتوانند در شبکه رسمی بانکی مبادله انجام 
دهند. همچنین فروش نفت و بعضی محصولات غیرنفتی کاهش یافته است. این مسائل، 
اختلالاتی را در نظام ارزی کشــور ایجاد کرده که منجر به نشتی ارزی )کاهش دسترسی 
به منابع ارزی( و به طور کلی کاهش درآمدهای ارزی شــده است.شــبکه تراستی و نظام 
پرداخت غیررســمی، هزینه ارزی برای کشور ایجاد کرده و اثراتی بر تشدید بیش برآورد 
واردات، کم اظهاری صادرات و خروج سرمایه داشته است. کاهش فروش نفت و محصولات 
غیرنفتی نیز درآمدهای ارزی را کاهش داده است. لذا این موارد، در نهایت منجر به کسری 
در تراز پرداخت های کشور، به معنای کاهش منابع ارزی شده است که دلیل اصلی افزایش 
مداوم نرخ ارز و روند بلندمدت آن در اقتصاد ایران طی سال های اخیر محسوب می شود.

رفع این چالش در حوزه ارزی کشور، اصلی ترین اولویت است و بدون آن، دیگر راهکارهای 
حوزه ارز نمی تواند به ساماندهی و مدیریت این بازار به صورت کامل و جامع منجر شود. 

در صورتی که ایران بتواند مســئله »نظام پرداخت غیررسمی ارز« و »ارزآوری« را مرتفع 
کند، مهمترین اقدام در بی اثر کردن تحریم ها را انجام داده که هم آثار آن بر نظام ارزی 
و مدیریت نرخ ارز و حفظ ارزش پول ملی نمایان خواهد شد، هم زمینه برای برداشته شدن 
تحریم ها فراهم می شود، چرا که اثرگذاری تحریم به شدت کاهش خواهد یافت.حال رفع 
این چالش بزرگ و مهم چگونه ممکن است؟ ایجاد شبکه پرداخت رسمی است در شرایط 
تحریم، فقط و فقط از مسیر »انطباق نقشه ارزی و تجاری« محقق می شود. انطباق نقشه 
ارزی و تجاری به این معناست که ایران بتواند از محل کشورهایی که به آن صادرات بالایی 
دارد، بخشی از واردات خود را پوشش دهد تا حدی که به تراز تجاری با این کشورها دست 
پیــدا کند و حــول تراز تجاری، یک »نظام پرداخت رســمی دوجانبــه و چندجانبه« با 
کشورهای هدف برقرار کند.این نظام پرداخت دوجانبه که حول بخش واقعی اقتصاد و تراز 
تجاری دو کشــور شکل می گیرد، قابل تحریم نیست و به همین دلیل، می تواند مسئله 
نظام پرداخت غیررسمی را حل کند. راهکارهایی مثل تنوع مبادی واردات کالای اساسی 
و شیوه تسویه ارزی آن، در این چارچوب قرار می گیرد. البته این به معنای آن نیست که 
ما مجبور شویم هر گونه کالایی را از کشورهای هدف خود وارد کنیم، بلکه به این معناست 
که باید در این زمینه یک حکمرانی هوشمندانه داشته باشیم تا حتی اگر کشوری، ظرفیت 
تامین کالای با کیفیت مورد نیاز ما را ندارد، صادرات خود به آن کشور را کاهش دهیم و 
مقصد دیگری برای صادرات خود پیدا کنیم. معنا و وجه دیگر انطباق نقشه ارزی و تجاری 
آن است که ایران بتواند به کشورهایی که از آنها واردات بالایی دارد، صادرات داشته باشد 
تا با آن کشــورها به تراز تجاری برسد و مسیر فوق الذکر را برای رسمیت بخشی به نظام 
پرداخت کشــور طی نماید. تحقق تراز تجاری با کشــورهای هدف و انطباق نقشه ارزی و 
تجــاری، علاوه بر لزوم یــک حکمرانی متمرکز و هوشــمندانه در راس دولت، به »تولید 
صادراتی و مســتمر« نیاز دارد که منجر به ارزآوری و حل چالش کاهش درآمدهای ارزی 
نیز می شــود. تولیدی که بتواند در تغییرات مبادی و مقاصد تجاری، ظرفیت ارزی لازم را 
برای کشور ایجاد کند و زمینه بزرگ کردن کیک اقتصاد ایران را فراهم کند. بنابراین می 
توان گفت مبنا و مبدا و اولویت اصلی برای جلوگیری از کاهش مستمر ارزش پول ملی در 
تولید نهفته است؛ تولید صادراتی و ارز آور.رونق تولید در شرایط تحریم و نقش آفرینی در 
نظم جدید جهانی ســوال بعدی آن است که با وجود تحریم و موانع آن، چگونه می توان 
تولید را پیش برد؟ عده ای معتقدند به دلیل رانت های ارزی موجود و نرخ های متفاوت، 
امکان رونق تولید وجود ندارد و تنها راه، آزادسازی نرخ ارز است تا تولیدکنندگان بتوانند 
در فضای اقتصاد به صورت سالم فعالیت نمایند. این گزاره به سه دلیل واقعی نیست. اول 
آنکه آزادسازی نرخ ارز به معنای کامل خود، در شرایطی که مردم حدود یک دهه جهش 
نرخ ارز و تورم را تحمل کرده اند، ممکن نیســت و موانع اجتماعی باعث می شود دولت ها 
هیچگاه به این سمت حرکت نکنند. دوم آنکه به دلیل نظام پرداخت غیررسمی و کاهش 
ارزآوری که ریشه اصلی رشد مستمر نرخ ارز محسوب می شود، این آزادسازی در کشور ما 
نمی تواند منجر به تعادل شــود، بلکه تا زمانی که مســائل اصلی حل نشود، زمینه برای 
افزایش مجدد نرخ ارز را فراهم می کند و از این منظر، انتهایی بر آن متصور نیســت؛ در 
واقع تا زمانی که مسئله نظام پرداخت و ارزآوری حل نشود، صحبت از آزادسازی عملا به 
معنای عدم توجه به بخش مهم و واقعی مسائل ارزی کشور است. البته این به معنای آن 
نیست که نرخ ارز بدون منطق و امکان، میخکوب شود بلکه به معنای آن است که ریشه 
حل مسائل ارزی کشور، در آزادسازی نرخ نیست؛ همانطور که در تثبیت نرخ هم نیست. 
سوم آنکه تجربه کشورهای توسعه پیدا کرده در دهه های اخیر از جمله کشورهای شرق 
آســیا نشان می دهد رونق تولید و صنعت بدون یک برنامه متمرکز و هدفمند عمودی و 
یک نقشه صنعتی مشخص ممکن نیست؛ برنامه ای که بتواند تعدادی از صنایع پیشران و 
هدف را با برنامه رشد دهد. در واقع رشد و رونق تولید و توسعه صنعتی صرفا با آزادسازی 
نرخ ارز و اصلاحات قیمتی و ترجیحی محقق نمی شود و چنین اصلاحاتی، باید ذیل برنامه 
های تولیدی دنبال شود تا پایدار باشد.اما برای پاسخ به سوال، اشاره به بزرگترین فرصتی 
که رهبر معظّم انقلاب و تحلیلگران مختلف به آن اشاره کرده اند ضروری است؛ یعنی تغییر 
نظم بین المللی. تغییرات در نظم جهانی و شکل گیری نظم جدید و چند قطبی، فرصت 
بزرگی اســت که شرایط جهان را از گذشته تغییر داده است. این فرصت منجر به شکل 
گیری قطب های جدید قدرت و کریدورهای اقتصادی در سطح جهان شده، به این معنا 
که کشــورها بر اساس منافع خود، پهنه های اقتصادی و زنجیره های ارزش جهانی را با 
مشارکت یکدیگر شکل می دهند و قدرت خود را حول آن تقویت می نمایند. لذا کشورها 
دیگر مجبور به اینکه صرفا با یک قطب کار کنند و اقدامات خود را با آن تنظیم نمایند، 
نیســتند بلکه می توانند در همکاری با قطب های مختلف، اقتصاد خود را تقویت کنند.

این فرصت پیش روی ایران نیز وجود دارد و با ظرفیت های بین المللی کشور نیز همسو 
است. جمهوری اسلامی ایران می تواند بر اساس نزدیکی که با کشورهای مختلف و قطب 
هــای قدرت جدید جهان دارد، به تشــکیل زنجیره های ارزش منطقه ای و کریدورهای 
اقتصادی با مشــارکت آنها حول منافع مشترک اقدام کند و از این مسیر، قدرت خود را 
در ســطح بین الملل بروزرســانی نماید و در نظم جدید، نقش مهمی برای خود تعریف 
کند و رقم بزند. شــرایط جغرافیایی کشــور در دسترســی به راه های آبی و خاکی و 
همســایگی با کشورهای مختلف در میانه جهان، استفاده از این فرصت را بسیار تسهیل 

می کند.

رئیس شورای تامین دام کشور اعلام کرد

کاهش قیمت گوشت گرم طی ماه های 
آینده

رئیس شــورای تامین دام کشور با تاکید بر اینکه میزان ذخایر گوشت منجمد در سردخانه ها 
بســیار بالا است، اظهار کرد: میزان زایش های پاییزی بسیار مناسب بوده و در شرایط ذخیره 
دام سنگین و سبک مناسبی قرار داریم و طی ماه های آینده شاهد کاهش قیمت گوشت گرم 
خواهیم بود.منصور پوریان - رئیس شورای تامین دام کشور- در گفت وگو با ایسنا، با توجه به 
اتمام فصل زایش پاییزی دام، از آمار بالای زایش دام سبک و سنگین در فصل جاری خبر داد 
و اظهار کرد: اغلب زایش ها در جنوب و جنوب غرب کشــور و در فصل زمســتان رخ می دهد؛ 
اما با این حال بر اســاس گزارش ها زایش های فصل پاییز به اتمام رســیده و با توجه به سالم 
بودن زایش ها و دو قلوزایی دام ها که از جمله محاســن دام ایرانی اســت، جمعیت خوبی به 
جمعیت دامی ما اضافه شده است.وی افزود: این جمعیت مناسب حکایت از  افزایش جمعیت 
دام ســبک ما دارد و به دنبال آن جمعیت کشــتاری ما نیز افزایشی خواهد بود. هنگامی که 
این جمعیت پای کشتار افزایش می یابد ما شاهد افزایش عرضه گسترده دام و گوشت به بازار 
خواهیم بود. یکی از موضوعات مهمی که مطرح می شــود، قیمت بالای دام طی سال گذشته 
اســت که از ابتدای تابستان شاهد کاهش قیمت دام ســبک تا ۲۶۰ هزار تومان نیز بودیم و 
این در حالیســت که قیمت دام سبک حتی به ۳۵۰ هزار تومان نیز رسیده بود.پوریان با بیان 
اینکه علت کاهش قیمت دام ســبک به دلیل عرضه گســترده دام در داخل بود، مطرح کرد: 
در حال حاضر وضعیت زایش ها به گونه ای اســت که ما شاهد بهبود وضعیت دام خواهیم بود 
و جمعیت بالایی را جهت کشــتار خواهیم داشــت. پس از اضافه شدن به گله ها و بالا رفتن 
عدد و تعداد دام هابســیاری از دامداران باید گله های خود را متاسب ســازی کنند چرا که در 
بهار جمعیت گله ها به حدی می رســد که گله های جدید باید جایگزین دام های سابق شوند؛ 
بنابراین ما در بهار شــاهد عرضه بالای دام در کشــورمان خواهیم بود چرا که جمعیت دام ها 
نســبت به سال گذشــته در بازه زمانی مشــابه افزایش ۴۰ درصدی داشته است. این مسئله 
یک نشــانه مثبت برای صنعت دام کشور در بخش سبک است.  وی ادامه داد: با این افزایش 
حجم دام طبیعتا با حجم مناســبی در دام سبک نیز مواجه خواهیم بود و این درحالیست که 
در فصل بهار نیز زایش ها در مناطق سردســیر صنعت تولید ادامه دارد و از کیفیت و کمیت 
مناسبی نیز برخوردار خواهد بود. علت این افزایش جمعیت دامی نیز واردات و تامین گوشت 
تنظیم بازاری بود. این تامین گوشت به ویژه در تهران و البرز موجب شد تا گله های مولد در 
کشور دست نخورده باقی بمانند و همین دست نخورده باقی ماندن آن موجب شد تا جمعیت 
دامی چه در گوســاله و چه در گوســفند افزایش پیدا کند. با وجود اینکه شــرایط نگهداری 
گوســاله با گوسفند متفاوت است و به طور مثال گوســاله در فضای بسته نگهداری می شود، 
ولی همچنان حجم دام ســنگین نیز نسبت به سال گذشته افزایش ۳۵ درصدی داشته است. 
جمعیت گوســاله پای کشتار بسیار مناسب است و این شــرایط نیاز به یک مدیریت مناسب 
دارد تا دامدار و تولیدکننده حمایت شــوند.رئیس شورای تامین  دام کشور با تاکید بر اینکه 
گوشت های منجمد در کف بازار یا ذخیره شده در سردخانه بسیار بالا است، اظهار کرد: جمع 
آوری این میزان از گوشــت قرمز منجمد از کف بازار بســیار کار دشواری است؛ اما این جابه 
جایی گوشــت قرمز که روزانه رخ می دهد چیســت؟ اینکه فراوانی گوشت در تمام نقاط بازار 
در سراســر کشور فراوانی اســت. این نکته که این گوشت ها منجمد هستند قابل چشم پوشی 
نیست، اما گوشت های برزیلی در بخش گوسفندی و... نکته مثبتی که دارد که موجب می شود 
بازار خالی از گوشــت نباشــد و به گونه ای بازار تامین باشــد و در این صورت بازار دچار تنش 
قیمتی نمی شود. اما ممکن است در کنار این مسئله دولت تصمیماتی بگیرد که سبب التهاب 
بازار شــود و نه کمکی به بازار و نه کمکی به تولید نمی کند به طور مثال چند وقت گذشــته، 
دولت برای خرید حمایتی در بخش گوشــت منجمد قیمت ۴۲۰ هزار تومان را مشخص کرد 
و این در حالی بود که از بهمن ماه ســال گذشته هیچ افزایش قیمتی در گوشت های منجمد 
نداشتیم و این تصمیم موجب التهاب بازار شد درحالی که این خرید جهت تنظیم بازار نیست 
و صرفا برای حمایت از تولید داخل اســت.وی ادامه داد: به این معنا که تولیدکننده ۵ تکه را 
در اختیار شرکت پشتیبانی قرار می دهد و جهت حمایت از تولید داخلی این گوشت ها ذخیره 
می شود، اما با چه قیمتی آن را به فروش خواهد رساند؟ حتما با قیمتی بسیار پایین تر به بازار 
عرضه خواهد کرد و این مسئله دچار تنش در بازار می شود. حال نکته مهم دیگر این است که 
حجم این گوشت ها در سردخانه بسیار زیاد است و به مرور نیز به تاریخ انقضا نزدیک می شوند؛ 
بنابراین باید دوباره همچون ســابق در بازار خرید و فروش شوند. طی ۸ ماه اول سال گذشته 
حدود ۱۲۶ هزار تن گوشــت قرمز وارد کشور شده و ۹۰ درصد این گوشت وارداتی منجمد و 
بیشــتر آن گوشت گوساله اســت. در حال حاضر حدود ۶۵ تا ۷۰ هزار تن گوشت منجمد در  
بازار ذخیره شــده که حجم بسیار بالایی اســت.پوریان افزود: با نزدیک شدن به ماه های آخر 
سال، حجم دام های داخلی افزایش می یابد که باید وارد بازار شوند و این حجم از واردات دام 
به بازار موجب می شود که ما شاهد کاهش قیمت گوشت گرم در بازار باشیم. اگر قیمت گذاری 
دســتوری یا سیاست گذاری خاصی وجود نداشته باشد شرایط بهتر می شود. اولویت ما باید با 
تولیدات داخلی باشــد چرا که حجم دام های کشــتاری در بخش سبک و سنگین بسیار زیاد 
است و این مســئله می تواند در بازار تاثیرگذار باشد باید فاصله قیمتی بین گوشت وارداتی و 
داخلی کم باشــد. اگر برای گوشت منجمد قیمتی تعیین شود که با بازار همراه نیست، قطعا 
دوباره با عدم تقاضا و یا کاهش تقاضا مواجه خواهد شد که باز هم شاهد حجم بالای گوشت 
در بازار خواهیم بود.وی تاکید کرد: در حال حاضر ما در شــرایط بســیار خوبی قرار داریم و 
در هیچ زمانی به این اندازه خوب نبوده که بازارمان تامین شــود، ســبد پروتئینی ما به این 
اندازه پر باشــد و این شــرایط موجب شــده که ذخایر ما چه در بخش آماده و چه در بخش 
زنده و یا منجمد مناســب باشــد و در نتیجه با امنیت خیلی مناسبی در حوزه گوشت و دام 
مواجه هســتیم.  رئیس شورای تامین دام کشور در پایان با تاکید بر اینکه طی ماه های آینده 
با کاهش قیمت گوشت گرم مواجه خواهیم بود، تصریح کرد: هر چقدر بحث های مالی روان تر 
و آســان تر شود، وضعیت تولید نیز بهتر می شود؛ اما در این میان چگونه می توان تولید داخل 
را حمایت کرد؟ می تواند خرید حمایتی در حالی انجام شــود که ســود آن به دامدار برسد و 
یا می توانیم وارد ســاز و کار صادرات شویم که قطعا برای سال آینده نیاز است و اگر صادرات 
گوشــت داشته باشیم خیلی بهتر از دام خواهد بود چرا که صادرات دام برای ما ارزش افزوده 
خاصی ندارد، صادرات هم ارزش افزوده خوبی دارد و هم می تواند به تولید گوشــت در کشور 
کمک کند. راهکار دیگر نیز ســرمایه در گردش دامداران است. سرمایه در گردش و نقدینگی 

برای دامداران بسیار مهم است.

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان خبر داد

تخصیص اعتبار مالیاتی به فناوری های 
مؤثر در تعدیل ناترازی انرژی

معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان از طرح 
»اعتبار انرژی« خبر داد و گفت: بر اســاس این 
طرح، اعتبار مالیاتی هدفمنــد به فناوری های 
مؤثــر در تعدیل ناترازی انرژی، به ویژه در حوزه 
انرژی هــای تجدیدپذیر اختصــاص می یابد و 
فراخــوان آن تا قبل از پایان ســال جاری برای 
شناسایی پروژه های مرتبط منتشر خواهد شد.به 
گزارش ایسنا، تورج امرایی در حاشیه بازدید از چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق ایران، گفت: با حمایت از شرکت های دانش بنیان، توسعه 
فناوری های انرژی خورشــیدی به ویژه در زمینه مبدل ها و پنل ها شتاب خواهد گرفت.وی 
در این بازدید بر توانمندی های موجود شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه فناوری های 
انرژی خورشیدی تأکید کرد و افزود: در بسیاری از اقلام نیروگاه های خورشیدی از توانمندی 
لازم برخوردار هســتیم، اما در برخی اقلام راهبردی همچون پنل ها و مبدل های توان بالا، 
به توسعه زیرساخت ها نیاز داریم.امرایی خاطرنشان کرد: برنامه دولت برای نصب ۳۰ هزار 
مگاوات انرژی خورشــیدی و بادی )۲۵ هزار مگاوات آن مربوط به انرژی خورشیدی است( 
نیاز کشور به انرژی خورشیدی را برطرف نمی کند و همین امر، فرصت های زیادی را برای 
نقش آفرینی سازندگان داخلی فراهم می کند.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، به 
گفته وی، برای کاهش وابســتگی به فناوری های خارجی در حوزه انرژی خورشیدی، باید 
به موازات واردات و انتقال فناوری، به سازندگان داخلی نیز توجه ویژه  داشته باشیم تا سهم 
تولید داخل از این فناوری ها به مرور زمان افزایش یابد.معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
همچنین از برنامه معاونت علمی ریاست جمهوری برای ارائه طرحی به نام »اعتبار انرژی« 
خبر داد و گفت: بر اساس این طرح، اعتبار مالیاتی هدفمند به فناوری های مؤثر در تعدیل 
ناترازی انرژی به ویژه در حوزه انرژی های تجدیدپذیر اختصاص می یابد و فراخوان آن تا قبل 
از پایان ســال جاری برای شناســایی پروژه های مرتبط منتشر خواهد شد.امرایی در پایان 
تأکید کرد: توســعه نیروگاه های خورشــیدی مقیاس کوچک به دلیل عدم نیاز به توسعه 
شــبکه های انتقال و توزیع و همچنین امکان مشارکت سرمایه گذاران متوسط و کوچک، 
مزایای زیادی دارد. از این رو، توســعه فناوری های مرتبط با این نوع نیروگاه ها می تواند با 

سرعت بیشتری در تعدیل ناترازی انرژی کشور مؤثر واقع شود

رئیــس کمیســیون حمل و نقل، ترانزیت و لجســتیک اتاق بازرگانــی ایران از توقف 
کامیون ها پشــت مرز بازرگان بــه دلیل تصمیم ترکیه مبنی بــر دریافت مابه التفاوت 
قیمــت ســوخت از راننــدگان ایرانی خبر داد و گفــت: با توجه بــه توقف ۱۰ روزه 
کامیون هــا در مــرز، وزارت راه باید به صورت عاجل در این حــوزه اقدام کند.فاطمه 
مقیمی در گفت وگو با ایســنا، اظهــار کرد: ترکیه تصمیم گرفتــه مابه التفاوت قیمت 
ســوخت را از رانندگان ایرانــی دریافت کند. دلیل این وضعیت این اســت که ایران 
ســال ها بود کــه مابه التفاوت قیمت ســوخت را از رانندگان خارجــی که وارد ایران 
می شــدند اخذ می کــرد و الآن ترکیه می خواهد عمل متقابــل انجام دهد.وی با بیان 
اینکــه در حال حاضر فقــط به رانندگانی کــه مبلغ مابه التفــاوت را پرداخت کنند 
اجازه ورود داده می شــود، تصریح کــرد: این مابه التفاوت معــادل ۲۷۰ لیر روی هر 
لیتــر گازوئیلی اســت که رانندگان از ایران خارج می کنند. امــا راننده فقط به اندازه 
هزینه ســفر پول  همراه خودش دارد و اگر این مبلغ را پرداخت کند دچار مشــکل 

خواهد شد. شــنیده ها حاکی از این است که در روزهای اخیر استاندار آذربایجان 
غربی نشســتی برای حل مشــکل رانندگان برگزار کردند کــه جزئیات آن باید از 
اســتانداری دریافت شــود.مقیمی با بیــان اینکه این رانندگان فقــط به ترکیه بار 
نمی برند بلکه این مرز مســیر حرکت به ســوی اروپا اســت، تصریح کرد: بهترین 
حالــت این اســت که در مــورد موافقت نامه هــای حمل و نقل جــاده ای که بین 
کشــورها امضا می شود، به قید فوریت بازنگری شــود. این وضعیت اول از همه به 
رانندگان به عنوان ســرمایه انســانی آسیب می زند و مشــکل بعدی این است که 
بارهــای صادراتی یک هفته تا ۱۰ روز تاخیر در تحویل داشــته اند که این موضوع 
به صادرکنندگان آســیب می زند.وی با تاکید بــر اینکه با توجه به توقف ۱۰ روزه 
کامیون هــا در مرز، وزارت راه باید به صورت عاجل در این حوزه اقدام کند، گفت: 
مــا می دانیم که وزیر راه در این حوزه تلاش خواهند کرد، اما در حال حاضر زمان 

است. فاکتور  مهم ترین 

یزد - واحد تولید الیاف استیپل پلی استر توخالی در شهرستان میبد استان یزد با حضور وزیر صمت افتتاح شد.به گزارش خبرنگار مهر، سید محمد 
اتابک وزیر صمت در ادامه سفر یک روزه خود به استان یزد با حضور در شهرستان میبد، واحد تولید الیاف استیپل پلی استر توخالی با سرمایه گذاری 
۵ هزار و ۶۶۰ میلیارد ریالی و ایجاد اشتغال مستقیم ۶۰ نفر و اشتغال غیر مستقیم ۱۵۰ نفر را افتتاح کرد.محصول تولیدی این واحد صنعتی علاوه 
بر تأمین نیاز داخلی باعث جلوگیری از خروج ارز از کشور شده و می تواند نقشی کمک کننده به محیط زیست برای بازیافت پلیمرهای تجزیه ناپذیر 
داشته باشد.این واحد تولیدی با ظرفیت تولید سالانه ۱۶ هزارتن در زمینی به مساحت ۵.۵ هکتار و زیربنای یک هکتار احداث شده است.محصولات 
تولیدی این واحد صنعتی در تأمین مواد اولیه واحدهای تولید البسه و پوشاک و واحدهای تولید کالای خواب و واحدهای مبل و اسباب بازی و واحدهای چرم سازی کاربرد دارد.وزیر صمت 
در آئین افتتاح واحد تولید الیاف میبد، با اشــاره به اینکه یکی از شــاخص های خوب اســتان یزد این بوده که در اکثر زمینه ها از میانگین های کشور، دارای وضعیت بهتری است، تصریح 
کرد: حدود دو درصد ناخالص ملی سهم مردم استان یزد است که این نشان از ارزش، جایگاه تولید در این استان است.وی ادامه داد: تولید باید در تمام شرایط ارزش خود را حفظ کند 
و خوشبختانه این ارزش در استان یزد به خوبی حفظ شده است.وزیر صمت با اشاره به اینکه استان یزد در زمینه نساجی، فولاد و معدن و بسیاری از زمینه های دیگر دارای ارزش افزوده 

خوبی است خاطرنشان کرد: باید تدبیری کرد که مردم یزد از این منابع استفاده بیشتری ببرند.

بر اســاس اعلام مرکز توســعه تجارت الکترونیکی در ۹ ماهه امسال ارزش معاملات تجارت الکترونیکی به ۳۴۶۷ همت رسیده که 
نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشته ۶۳ درصد رشد داشته اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، در گزارش رسمی مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی که بر اساس عملکرد ۹ ماهه بر نقش کلیدی هوش مصنوعی در توسعه تجارت الکترونیکی تاکید شده است. بر 
اساس این گزارش، اندیشکده هوش مصنوعی و کاربرد آن در تجارت و بازرگانی با هدف هم افزایی و استفاده بهینه از ظرفیت های 
موجود در این حوزه راه اندازی شــده اســت.در این گزارش به نقل از امین کلاهدوزان - رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی - 

آمده اســت: مرکز با پرهیز از موازی کاری و با تمرکز بر مأموریت سیاســت گذاری و توســعه ای خود، به دنبال ایجاد تحولی شــگرف در این حوزه با استفاده از فناوری های نوین 
اســت.در ادامه این گزارش، آمار ۹ ماهه تجارت الکترونیکی کشــور نیز ارائه شــده که بر اساس آن، ارزش معاملات به ۳.۴۶۷ هزار میلیارد تومان، تعداد کل معاملات به ۳.۳۹۵ 
میلیارد فقره، تعداد اینمادهای صادر شــده به بیش از ۷۶ هزار عدد و تعداد گواهی های امضای الکترونیکی به بیش از ۴ میلیون و ۶۰۴ هزار عدد رســیده که به ترتیب رشــد 

۶۳، ۱۹.۸، ۳.۷ و ۷۱.۳ درصدی را نشان می دهد.

ارزش معاملات تجارت الکترونیک به ۳۴۶۷ همت رسیدافتتاح واحد تولید الیاف استیپل پلی استر توخالی در میبد

رئیس کمیســیون ترانزیت اتاق بازرگانی ایران عنوان کرد

ماجرای توقف کامیون ها در مرز بازرگان چیست؟
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صنعت فضایی در دولت شــهید جمهور با پرتاب ۱۲ ماهواره رکورد زد.به 
گزارش خبرنگار مهر، تهیه و تصویب برنامه ده ساله صنعت فضایی کشور در 
شورای عالی فضایی ایران، رونمایی از ماهواره های جدید، ۷ پرتاب تحقیقاتی 
و عملیاتی فضایی، توســعه همکاری های بین المللی فضایی با کشورهای 
صاحب فناوری فضایی، آغاز ســاخت بزرگترین پایگاه فضایی کشــور در 
چابهار و آغاز عملیات طراحی و ساخت منظومه ماهواره ای شهید سلیمانی 
بخشی از دستاوردهای متخصصان و دانشمندان صنعت فضایی کشور در 
سالی که گذشت به شمار می آید.روابط عمومی پژوهشگاه فضایی در شبکه 
اجتماعی ویراستی در خصوص پرتاب های فضایی در دولت سیزدهم اعلام 
کرد: شکستن طلسم تعطیلی ۱۱ ساله شورای عالی فضایی اولین گام دولت 
ســیزدهم برای تحقق اهداف این سند بوده اســت و بعد از آن با توسعه 
زیرساخت ها، توانست رکورد مداری پرتاب ماهواره تا مدار ۷۵۰ کیلومتر را 

با ماهواره ثریا بکشند.

توسعه فناوری ها و محصولات دانش بنیان لیزر و پلاسما با فناوری بومی
متخصصان یک شرکت فناور با استفاده از تجهیزات فناورانه و دانش فنی 
بومی، زمینه را برای توســعه فناوری هــا، پژوهش ها و طراحی محصولات 
فناورانه حوزه لیزر و پلاســما فراهم کرده اند.بــه گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
هاجر زارعی، مدیر عامل شرکت ایده بنیان راد ضمن اشاره به فعالیت این 
مجموعه در حوزه لیزر، پلاسما و امواج الکترومغناطیس بیان کرد: شرکت 
ایده بنیان راد با هدف بومی ســازی دانــش و فناوری های به روز در حوزه 
معــدن و انرژی، فعالیت می کند و در حال حاضر با اســتفاده از تجهیزات 
دانش بنیان و فناور، زمینه را برای توسعه محصولات دانش بنیان و توسعه 
پژوهش های حوزه لیزر و پلاسما، اپتیک و سایر فناوری های مرتبط فراهم 
کرده اســت.این فعال فناور به معرفی روش آنالیز لیزری عناصر به عنوان 
یکی از توانمندی های این شرکت فناور پرداخت و افزود: این روش شکلی از 
طیف سنجی نشر اتمی است که از لیزرهای پرتوان برای تبخیر مواد و تولید 
پلاسما استفاده می کند، سپس پلاسمای ایجاد شده توسط لیزر برانگیخته 
می شود و اتم ها نوری در طول موج های خاصی ساطع می کنند که می توان 
از آن برای شناسایی عناصر موجود در نمونه استفاده کرد. با استفاده از این 
فناوری که مبتنی بر بررسی مستقیم نمونه است، بدون نیاز به آماده سازی 
یا با کمترین آماده سازی بر پایه  تحلیل خطوط طیفی تابش شده از پلاسمای 
القایی توسط لیزر می توان به اطلاعاتی دقیق و کاربردی دست یافت.مدیر 
عامل شــرکت ایده بنیان راد، کاربردهای دستگاه آنالایزر لیزری عناصر را 
بسیار دانست و گفت: با توجه به خصوصیات منحصربه فرد لیزر، کاربرد این 
وسیله به ویژه در دهه ی اخیر در حوزه های مختلف به خصوص در صنعت 
نفت پیشرفت فراوانی داشته است چرا که می توان به  سرعت و دقت بالایی 
در اندازه گیری و بررسی دست یافت. همچنین برای این روش طیف وسیعی 
از کاربردها از اکتشــافات فضایی تا میراث فرهنگی و کنترل کیفیت مواد 
غذایی پیشنهاد شده است.زارعی ادامه داد: ارزیابی مواد، توانایی تشخیص 
عناصر سبک نظیر لیتیوم، آلومینیوم، منیزیم و کربن، قدرت شناسایی همه 
عناصر حتی طلا با دقــت ppm علیرغم وجود تداخل در پیک های طلا و 
آهن با یکدیگر،  سرعت و دقت بالا در اندازه گیری و بررسی مواد از راه دور 
در ایستگاه های هسته ای، زمین شناسی، اکتشافات فضایی و باستان شناسی، 
ارزیابی فراوانی نسبی هر عنصر موجود در نمونه توسط روش های گوناگون 
تحلیلی و تحلیل سریع و کامل در مقیاس اتمی تنها بخشی از قابلیت های 

روش آنالیز لیزری عناصر است.

صنعت فضایی در دولت شهید جمهور؛

رکورد زنی با پرتاب ۱۲ 
ماهواره

با تلاش متخصصان یک شرکت فناور محقق شد؛

توسعه فناوری ها و محصولات 
دانش بنیان لیزر و پلاسما با 

فناوری بومی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک دنیا کتاب!!!

جیپ رانگلر برقی در سال 2028 تولید خواهد شد
بر اســاس توافق اســتلانتیس و اتحادیه کارگری آمریکا UAW، جیپ رانگلر برقی از ســال ۲۰۲۸ تولید خواهد شد و نسل جدید 
دوج دورانگو نیز ســال ۲۰۲۵ از راه خواهد رسید. اســتلانتیس و UAW به یک توافق آزمایشی به منظور تنظیم قراردادی جدید 
دســت یافته اند. اعضای این اتحادیه در شــرکت های دوج، جیپ، رم و کرایسلر مشغول بکار هستند و باید این قرارداد را تصویب 
کننــد اما در همیــن اثنا اخبار مهمی از محصولات تولیدی به گوش می رســد. به طور خلاصه باید گفــت چارچوب زمانی تولید 

شاســی بلندهای محبوب بازار مشــخص شــده و ما نیز برخی جزئیات آن را با شما در میان می گذاریم.

اصرار مهاجم آرژانتین به ماندن مسی در تیم ملی
خولیان آلوارس ابراز امیدواری کرد که لیونل مسی همچنان به حضورش در تیم ملی آرژانتین ادامه دهد.به گزارش ایسنا، لیونل مسی برنده ۸ توپ طلا در ماه ژوئن ۳۷ 
ساله خواهد شد و قرار است تابستان در کوپا آمریکا رقابت کند. هیچ نشانه ای از افت در بازی مسی دیده نمی شود و تعداد گل ها و پاس گل های او در اینتر میامی نشان 
دهنده این امر است.همچنان این سوال مطرح می شود که مسی تا چه زمانی به فوتبال بازی کردن ادامه خواهد داد؟ مسی که با آرژانتین قهرمانی در  جام جهانی ۲۰۲۲ 
را به دست آورده است به دنبال حضور در جام جهانی بعدی است.آلوارس، مهاجم منچسترسیتی مشتاق است که مسی  حالاحالاها برای آرژانتین بازی کند. او در پاسخ به 
ESPN در پاسخ به این سوال که آیا مسی در تیم خواهد ماند؟ گفت: بیایید امیدوار باشیم که مسی بماند. او خودش تصمیم می گیرد که تا چه زمانی به فوتبالش ادامه دهد. 
ما می خواهیم مسی تا جایی که ممکن است برای آرژانتین بازی کند.مسی  در ۱۸۰ بازی ملی ۱۰۶ گل برای کشورش به ثمر رسانده است. او به پرافتخارترین بازیکن تاریخ 

تبدیل شده اما میل بی وقفه برای بهترین بودن باعث شده او همچنان عطش رسیدن به موفقیت داشته باشد.

پیشنهاد

چهره روز

آوریل سرخ
آوریل ســرخ ســومین رمان نویســنده و روزنامه 
نــگار پرویی، ســانتیاگو رونکاگلیولو اســت که در 
ســال ۲۰۰۶ منتشــر و جایزه آلفاگوارا )اسپانیا( را 
دریافت کرد. همین طور ترجمه انگلیسی این رمان 
جایزه ی روزنامــه ی ایندیپندنت )۲۰۱۱( را نصیب 
این نویســنده کرد. رمان آوریل سرخ از زبان اصلی 
– اسپانیایی – به فارســی ترجمه شده است. وقایع 
کتاب آوریل ســرخ که داستانی جنایی – سیاسی با 
درون مایه های مذهبی دارد، در ســال ۲۰۰۰ و در 
کشــور پرو می گذرد و با پیدا شــدن یک جسد در 
شهری کوچک شروع می شود. اکثر اتفاقات کتاب در 
ماه آوریل روایت می شوند. شخصیت اصلی داستان، 
دادستان این شهر است که گیج از اتفاقی که افتاده، 
تحقیقات مخفیانــه ای را برای پی بردن از آنچه رخ 
داده، شروع می کند. و در این مسیر، گرچه از فساد 
اداری و رازهای پشت پرده جنایات انجام شده، مطلع 
می شود، اما بزرگترین آسیب را خودش می بیند. که 
البته در این میان گذشته این دادستان هم بی تأثیر 
نبوده است دادستان فلیکس چاکالتانا، فردی تنها و روان پریش با رفتارهایی عجیب و غریب است. روزش را 
با سر زدن به اتاق مادرش و حرف زدن با عکسهای وی شروع می کند. قبل از انجام هر کاری با وی مشورت 
می کند. تجربه ازدواجی ناموفق دارد. و تحت تأثیر فشار اتفاقات رخ داده، دست به کاری می زند که انجامش را 
برای دیگری زشت و مخالف قانون می دانست. غیر از این دادستان که راوی بخش اعظم کتاب است، داستان 
یک راوی دیگر هم دارد که با لحن و نوشــتار متفاوتی وقایع را بیان می کند و هویتش در پایان مشــخص 

می شود.

عباس کیارستمی
کیارســتمی در ســالِ ۱۳۱۹ در تهــران به دنیا 
آمد.]۱۵[ پــدرش احمد نام داشــت و از طایفهٔ 
کیارســتمی های میگون بود.]۱۶[ در مدرسهٔ جَم 
در قلهک با آیدین آغداشلو همدرس شد. نخستین 
تجربهٔ هنریِ او نقاشــی بود. او این هنر را تا پایانِ 
دورانِ نوجوانــی همچنان ادامه داد تا آنجا که در 
سن ۱۸ سالگی توانســت در یک مسابقهٔ نقاشی 
برندهٔ جایزه شــود. وی اندکی پس از این کامیابی 
در دانشکدهٔ هنرهای زیبای دانشگاه تهران پذیرفته 
شد.]۱۷[ او در دانشگاه بیشتر به فراگیریِ نقاشی 
و طراحــیِ گرافیک پرداخت و در هنگام تحصیل 
برای تأمین هزینه هــای زندگی به عنوان پلیس 
راهنمایی رانندگی مشغول به کار شد. کیارستمی 
از سال ۱۳۴۰ یعنی در دهه ۱۹۶۰ به عنوان نقاش 
تبلیغاتی در آتلیه ۷ و یکی دو مؤسسهٔ دیگر به کار 
طراحی جلد کتاب، پوستر و آگهی های بازرگانی 
پرداخت، و بعدها به »تبلی فیلم« رفت. از ســال 
۱۳۴۶ در ســازمان تبلیغاتی نــگاره به طراحی و 
ساختن تیتراژ فیلم پرداخت که نخســتین آن ها عنوان بندیِ فیلم وسوسهٔ شیطان ساختهٔ محمّد زرّین دست بود. 
طراحی پوستر و ساخت عنوان بندیِ فیلم های قیصر و رضا موتوری ساختهٔ مسعود کیمیایی را او انجام داد. مدتی بعد 
به دعوت فیروز شیروانلو، که مسئولیت »امور سینمایی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را داشت به کانون 
رفت و در سال ۱۳۴۹ فیلم کوتاه نان و کوچه را ساخت. در سال ۱۳۵۱ فیلم زنگ تفریح را ساخت و با ساخت فیلم 
مسافر در سال ۱۳۵۳ مطرح شد. او در سینمای بعد از انقلاب پایه گذار سینمایی شد که تا به حال فیلمسازان زیادی 
پیرو این نوع سینما، فیلم ساخته و مطرح شده اند. عباس کیارستمی با فیلم طعم گیلاس در سال ۱۹۹۷ جایزه نخل 

طلای جشنواره فیلم کن را هم از آن خود کرده است.

فرهنگ

علی بلوکباشــی مدیر بخش مردم شناســی و عضو شــورای عالی علمی 
مرکز دائرة المعارف بزرگ اســلامی، کتابخانه و مجموعه اسناد و مدارک 
شــخصی اعم از چاپی، دســت نویس، تصویری و صوتی خــود را به این 
مرکز اهــدا کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، علی بلوکباشــی مدیر بخش 
مردم شناســی و عضو شــورای عالی علمــی مرکــز دائرة المعارف بزرگ 
اســلامی، کتابخانه و مجموعه اســناد و مدارک شــخصی اعم از چاپی، 
دســت نویس، تصویری و صوتی خود را به این مرکز اهدا کرد.بلوکباشــی 
در نامه ای بهره مندی دانشــوران و پژوهشــگران علاقــه مند به تحقیق 
در زمینه مردم شناســی و فرهنگ مــردم ایران را از جمله دلایل اهدای 
این کتابخانــه بیان کرد و گفت: »حدود تخمینــی پنج هزار مجلد کتاب 
و مجله به زبان های فارســی، انگلیســی و عربی اســت کــه آن ها را در 
طول حدود هفتادســال دوران تحصیلی و پژوهشــی خود فراهم کرده ام. 
ایــن کتاب ها که در موضوعات گوناگون تاریخ، ادبیات، هنر، دانش و فنون و مردم شناســی و فرهنگ عامه می باشــند، 
مادة المــواد پژوهش های نگارنده در فرهنگ شناســی ایران و مردم نگاری فرهنگ های قومی، ایلی-روســتایی و شــهری 
در مناطق مختلف این ســرزمین بوده اند و بی تردید مورد اســتفاده پژوهشــگران علاقه مند به فرهنگ ایران قرار خواهد 
گرفت.«بخش هــای دیگر این مجموعه که »کتابخانه و مجموعه اســناد مردم نگاری علی بلوکباشــی« نام خواهد گرفت، 
مشــتمل بر »کتاب های تألیف و ترجمه شــده به قلم نگارنده، مجموعه یادداشت های پژوهشی میدانی و مقالات چاپ و 
نشــر نیافته نگارنده در زمینه ایل شناســی و فرهنگ شناسی روستا و شهر، یادداشت های گردآوری شده در زمینه ادبیات 
شــفاهی، نمونه برداری از مجموعه واژه های گویشــی از ۱۰ تا ۱۵ زبان مردم ایلی و روســتایی، مجموعه برگه نوشــته ها 
از واژه هــا و اصطلاح های زبان عامه و لغات پیشــه ها، مجموعه عکس ها و فیلم هــای نگاتیو مردم نگارانه در پژوهش های 
میدانی، نوارهای کاســت و ســی دی های حاوی گفت وگو با مردم در میدان تحقیق و مصاحبه های رادیویی و تلویزیونی، 
مجموعــه ای صفحه و نوارهای موســیقی فولکلوری محلی، مجموعه ای روزنامه و هفته نامه و ماهنامه منتشــره در اوایل 
انقلاب، مجموعه فتوزیراکس درباره موضوعات گوناگون مردم شناســی، زبان شناسی و فرهنگ مردم ایران، یادداشت های 
استخراج شــده از کتاب ها و اســناد ایرانی و خارجی به قصد تألیف در مدخل های دائرة المعارف بزرگ اسلامی، مکتوبات 
رســمی و اداری، تقدیرنامه ها، نامه های شــخصی نگارنده و نامه های دوستان، کارت ویزیت ها، کارت پستال ها، عکس ها و 
دعوت نامه ها، مجموعه ای اســلاید از سفرهای تحقیقاتی در داخل و خارج از ایران با یک دستگاه کوچک نمایش اسلاید، 

و برخی وســایل شخصی و ابزار و وسایل تحریر« می شود.

با هدف بهره مندی دانشوران انجام شد؛

به مرکز  بلوکباشی  اهدای کتابخانه شخصی علی 
اسلامی دائرة المعارف 
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تیم والیبال فولاد سیرجان ایرانیان در آخرین مسابقه روز دوم مسابقات والیبال باشگاه های آسیا موفق به شکست نماینده عراق شد.به گزارش ایسنا، دومین 
روز مسابقات والیبال باشگاه های آسیا امروز )دوشنبه ۱۹ شهریور( با چهار دیدار پیگیری شد.تیم های فولاد سیرجان ایران و گاز الجنوب عراق در آخرین 
دیدار امروز از ساعت ۲۰ به مصاف یکدیگر رفتند که با دیروزی نماینده ایران به پایان رسید.شاگردان بهروز عطایی موفق شدند حریف خود را سه بر صفر و 
با امتیازهای ۲۵ بر ۲۰، ۲۵ بر ۱۶ و ۲۵ بر ۱۹ از پیش رو بردارند و به دومین برد سه امتیازی خود دست پیدا کنند.علی رمضانی، علی حاجی پور، مجتبی 
میرزاجانپور، امیرحسین اسفندیار، محمد ولی زاده، محمد موسوی و مهدی مرندی ترکیب شروع کننده تیم فولاد سیرجان در این مسابقه بودند.این دیدار را 

حدود ۵۰۰ تماشاچی در ورزشگاه شش هزار نفری شاهدیه تماشا کردند.

دومین برد شاگردان عطایی در جام باشگاه های والیبال آسیا

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5489

چهار شنبه 28 آذر 1403  16 جمادی الثانی 1445  18 دسامبر 2024

    سال بیستم    شماره  5569

4

قهرمانی میلواکی باکس با جادوی غول یونانی
تیم بسکتبال میلواکی باکس قهرمان مسابقات NBA CUP )مسابقات درون فصلی( لیگ NBA شد.به گزارش ایسنا، صبح امروز )چهارشنبه - ۲۸ آذر ۱۴۰۳( تیم های بسکتبال 
میلواکی باکس و اوکلاهاما سیتی تاندر، در فینال مسابقات NBA کاپ به مصاف هم رفتند که میلواکی با پیروزی ۹۷ - ۸۱ عنوان قهرمانی این مسابقات را به دست آورد.در 
ابتدای بازی تیم تاندر موفق شد کوارتر نخست را ۲۷-۲۸ با برد پشت سر بگذارد، اما در سه کوارتر بعدی این تیم میلواکی باکس بود که با درخشش »یانیس آنتتوکونمپو« به 
ترتیب با نتایج ۲۴-۲۲، ۲۶-۱۴ و ۲۰-۱۷ به برتری رسید تا در مجموع برنده این دیدار حساس شود. یانیس آنتتوکونمپو فوق ستاره یونانی تیم بسکتبال میلواکی باکس، در 
این دیدار عملکرد خارق العاده ای را از خود به نمایش گذاشت. غول یونانی با کسب ۲۶ امتیاز، ۱۹ ریباند و ۱۰ پاس گل، ضمن ثبت تریپل دبل در این بازی، به عنوان بهترین 

بازیکن زمین نیز انتخاب شد.

دوشنبه 17 دی 1403  5 رجب 1446  6 ژانویه 2025

    سال بیستم    شماره  5585

بلانکو اولین جدا شده استقلال در نیم فصل

ورزشی

باشگاه استقلال قصد دارد مهاجم آرژانتینی اش را به صورت قرضی راهی تیم دیگری کند که در این رابطه قرار است پس از بازگشت این بازیکن از تعطیلات تصمیم گیری شود.
به گزارش ایسنا، گوستاوو بلانکو مهاجم آرژانتینی استقلال در آستانه جدایی از این تیم قرار دارد.بلانکو که این فصل نزدیک به ۹۰۰ دقیقه برای استقلال بازی کرده که حاصل 
آن یک گل بوده، در برنامه های تاکتیکی موسیمانه جایی ندارد و یکی از بازیکنان جدا شده در نیم فصل دوم خواهد بود.طبق پیگیری های خبرنگار ایسنا، باشگاه استقلال 
قصد دارد بلانکو را به صورت قرضی به سایر تیم های ایرانی بدهد. در حال حاضر او یک مشتری هم دارد ولی قرار است پس از بازگشت بلانکو از تعطیلات نیم فصل درباره این 

بازیکن تصمیم گیری شود.


